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قطعه سازان آمادگي 
داخلي سازي  40 درصدي را ندارند

ي��ک فعال در صنعت قطعه س��ازي 
کش��ور مي گوي��د: برخلاف آنچه که 
برخي مديران وزارت صنعت و معدن 
عنوان مي کنند که قطعه سازان داخلي 
آمادگ��ي لازم براي دس��تيابي به 40 
درصد داخلي سازي را در محصولات 
جدي��د را ندارند باي��د اعلام کنم که 

هم اکنون بسياري از قطعه سازان از توانايي و تجربه خوبي براي توليد 
قطعات جديد برخوردارند. ابوالقاس��م آروند در گفتگو با خبر خودرو 
اظهار داش��ت: انتظار مي رود بر خلاف نگراني هاي موجود، ش��اهد 
اتفاقات جديدي در همکاري ها و حضور قطعه سازان داخلي باشيم. 
وي تصريح کرد: بي ترديد براي دستيابي به 40 درصد داخلي سازي 
مورد تاکيد دولت، بايد مذاکرات و قرارداد با قطعه سازان داخلي به طور 
جدي تر صورت گيرد تا در همزمان بستر لازم براي طراحي قالب ها 
و تامين ماشين آلات و توليد قطعات فراهم گردد. وي در ادامه نقش 
قطعه س��ازان در همکاري هاي جديد را چندان پررنگ ندانس��ت و 
گفت: با توجه به جريان مذاکرات و انتخاب ها پيش بيني مي شود که 
قطعه سازان نقش زيادي در همکاري هاي اخير نداشته باشند. آروند 
تصريح کرد: افزايش همکاري ها و استفاده از توان قطعه سازي ايران 

نيازمند تقويت بنيه مالي اين حوزه از صنعت است.

پاسخ نعمت زاده درباره "بازنشسته شدنش"
وزير صنعت، معدن و تجارت معتقد است که خدمت به مردم وظيفه 
اس��ت و بازنشس��تگي ندارد و هر آنقدر که توان داش��ته باش��د، براي 
خدمت به کار مي گيرد. به گزارش ايس��نا، فرزاد خلفي، مدير مرکز 
روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت صنعت، معدن و تجارت درباره 
بازنشس��تگي وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت تا س��ال آينده گفت: 
محمدرضا نعمت زاده روز گذشته در برابر اصرار و ابراز تمايل دست 
ان��درکاران برگ��زاري چهارمين همايش خودرو به آنها تاکيد کرد که 
برگزاري اين همايش در هر صورت حتي در صورت بازنشس��تگي 
وي بايد ادامه يابد. وي افزود: وزير صنعت، معدن و تجارت همواره 
تاکيد دارد که در راه خدمت به مردم نبايد خسته و نااميد شد و تداوم 
مسئوليت ها با بزرگان نظام است. خلفي گفت: وزير معتقد است که 
خدمت به مردم وظيفه است و بازنشستگي ندارد و هر آنقدر که توان 

داشته باشد، براي خدمت به کار مي گيرد.

مذاکره براي ثبت نام مجدد ساندرو استپ وي
مدي��ر ف��روش س��ايپا گف��ت: گروه 
خودروس��ازي س��ايپا خود را متعهد 
ب��ه تحويل ب��ه موقع خودرو مي داند. 
تقي زاده در گفتگو با ايلنا، درخصوص 
ثبت نام خودروي س��اندرو استپ وي 
اظهار داش��ت: استقبال از اين خودرو 
ما را ش��گفت زده ک��رد به طوري که 

مطابق گزارش دريافت شده در همان ساعت اوليه حدود 360 هزار 
کارب��ر فع��ال ب��راي خريد در صف بودن��د. وي ادامه داد: اين در حالي 
اس��ت که در اين دوره ما محدوديت هايي براي ثبت نام قائل ش��ده 
بودي��م. از جمل��ه اينک��ه هر کارت ملي فقط يک بار مي تواند ثبت نام 
کنند و نمايندگي ها نيز سهيمه بندي شده بودند زيرا در ثبت نام هاي 
قبلي برخي نمايندگان به علت کندي س��رعت اينترنت نتوانس��ته  
بودن��د ثب��ت نام کنند. تقي زاده تصريح ک��رد: با توجه به اينکه امروز 
355 هزار نفر موفق به خريد نشدند به شرکت رنو اعلام کرديم که 
خواهان افزايش ظرفيت توليد اين خودرو هستيم و اميدواريم با اين 

درخواست موافقت شود.

توليد 244 هزار تن شمش خالص آلومينيوم 
در 10 ماه

تولي��د ش��مش خال��ص آلوميني��وم در 10 ماه منتهي ب��ه پايان دي 
ماه امس��ال در واحدهاي المهدي ، هرمزآل و ايرالکو به 244 هزار و 
577 تن رسيد. به گزارش روابط عمومي ايميدرو، ميزان توليد شمش 
خالص آلومينيوم در کارخانه هاي المهدي، هرمزآل و ايرالکو در 10 
ماهه امسال به ترتيب 50 هزار و 998 تن ، 80 هزار و 427 تن و 113 
هزار و 152 تن بود. توليد 10 ماهه ش��مش آلومينيوم در مقايس��ه با 
عملکرد مدت مشابه سال قبل نزديک به يک درصد کاهش داشت. 
کارخان��ه آلوميني��وم ايران )ايرالکو( علاوه بر توليد ش��مش خالص، 
معادل 21 هزار و 787 تن آلياژ، 260 تن براده و 18 هزار و 772 تن 
بيلت در 10 ماهه نخست امسال توليد کرد. همچنين واحد آلوميناي 
اي��ران در 10 ماهه امس��ال 195 ه��زار و 126 ت��ن پودر آلومينا و 331 
هزار و 478 تن هيدرات آلومينيوم توليد کرد. اين کارخانه همچنين 
در دوره مورد گزارش 130 هزار و 729 تن آهک و 835 هزار و 686 

تن بوکسيت توليد کرده است.

توليد شش خودروي سنگين متوقف شد
دي ماه امس��ال توليد ش��ش مدل خودروي سنگين در خودروسازان 
داخلي متوقف ش��د. به گزارش ايس��نا، در اين مدت توليد کمپرس��ي 
32T()4*6( D375( ش��رکت س��ايپا ديزل با کاهش 100 درصدي 
همراه بوده و از 12 دس��تگاه در دي ماه س��ال گذش��ته به صفر رسيد. 
همچنين توليد کاميونت فوتون )6T(-AUMARK ديگر محصول 
شرکت سايپا ديزل نيز متوقف شده و از 100 دستگاه در دي ماه 1394 
به صفر کاهش يافت. توليد کاميونت شيلر 6 شرکت بهمن ديزل نيز 
100 درصد کاهش يافته و از چهار دستگاه در دي ماه 1394 به صفر 
کاهش يافت. دي ماه امس��ال توليد کش��نده اسکانيا G400 شرکت 
ماموت ديزل نيز متوقف شده و از 36 دستگاه در دي ماه سال گذشته 
به صفر رس��يد. توليد کش��نده اسکانيا G360 ديگر محصول شرکت 
ماموت ديزل نيز 100 درصد کاهش يافته و از دو دستگاه در دي ماه 
 R400 1394 به صفر کاهش يافت. همچنين توليد کشنده اسکانيا
ديگر محصول شرکت ماموت ديزل نيز با کاهش 100 درصدي همراه 

بوده و از 11 دستگاه در دي ماه سال گذشته به صفر رسيد.

نارضايتي 99 درصد مردم
 از خدمات پس از فروش خودرو

مديرعامل ش��رکت بازرس��ي کيفيت و اس��تاندارد ايران از نارضايتي 
99 درصدي مردم از دفاتر فروش و خدمات پس از فروش خودروها 
خبر داد. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان اشکان گلپايگاني گفت: 
کمتر از يک دهم درصد از مجموع نمايندگي هاي فروش و خدمات 
پس از فروش از نظر عملکردي و تامين رضايت مش��تريان در رتبه 
يک قرار دارند. گلپايگاني افزود: براساس ارزيابي ها از مجموع 2440 
نمايندگي فروش و خدمات پس از فروش 39 شرکت خودروساز در 
سراس��ر کش��ور تنها 20 نمايندگي در سطح رتبه يک قرار دارند. وي 
گفت: باتوجه به برنامه هاي وزارت صنعت و همچنين هدف گذاري ها 
براي سال آينده ، بيش از 35 درصد از نمايندگي هاي فروش و خدمات 
پس از فروش ش��رکت هاي خودروس��از بايد در س��طح رتبه يک قرار 
گيرد. گلپايگاني گفت: وزارت صنعت مطابق با فضاي جديد کسب 
و کار در کش��ور و نيز گس��ترش تعاملات ايجاد ش��ده با شرکت هاي 
بين المللي، س��ال گذش��ته دستورالعمل و ضوابط مربوط به خدمات 
فروش و پس از فروش را بسيار سختگيرانه و مطابق با استانداردهاي 

روز دنيا بازنگري کرد.

پيشخوان

صنعت،معدن،تجارت

گ�روه صنع�ت، مع�دن و تجارت- س�عید قلیچی: 
صنع��ت ف��ولاد ايران با آغ��از دولت يازدهم وارد 
شرايط جديدي شد. پيش از آن همزمان با تصميم 
مس��ئولان دولت دهم براي انحلال شرکت ملي 
فولاد روزهاي س��ختي پي��ش روي اين صنعت 
اس��تراتژيک قرار گرفته بود؛ ش��رايطي که حالا 
ب��ه م��رور در دولت يازدهم به س��وي رونق تغيير 

کرده است.
ب��ه گزارش تجارت آنلاين، 7 طرح فولادي جزو 
طرح هايي به ش��مار مي روند که در دولت دهم و 
در سال 1385 کلنگ آنها بر زمين خورد، اما اين 
طرح ه��ا ب��ه بهره برداري نرس��يده و با آغاز به کار 
دولت يازدهم، ناتمام ماندند. البته اين پروژه ها با 
مشکلات زيرساختي بسياري روبه رو هستند که 

از دولت گذشته به ارث رسيده است.
در س��ال هاي منتهي به 1392 و انحلال شرکت 
مل��ي ف��ولاد ايران در کنار ش��رايط تحريم و کند 
شدن روند اجراي هفت طرح فولاد استاني، نبود 
بودج��ه لازم ب��راي ادامه عملي��ات و اجراي اين 
طرح ها، با روي کار آمدن دولت يازدهم، مس��ئله 
انحلال شرکت ملي فولاد ايران منتفي شد که اين 
موجب تقويت روحيه و انگيزه کارکنان مجموعه 
براي انجام وظايف محوله شد. حقيقت اين است 
که تحريم ها را باعث کندي پيشرفت طرح هاي 
فولادي ش��ده بود و با توجه به ش��رايط تحريم 
و نب��ود بودجه لازم، ش��رايط پيش��رفت طرح ها 
همچنان روال کندي داش��ت که براي حل اين 
مشکل واگذاري طرح ها و جذب شريک از منابع 
داخلي براي اين طرح ها مطرح شد که در نتيجه 
با تلاش هاي انجام شده براي شش طرح از هفت  
طرح ش��ريک گرفته ش��د. با اين حال همزمان با 
ورود سرمايه گذاران و تزريق منابع مالي از سوي 
آن ش��رکت ها، روح تازه اي به طرح هاي اس��تاني 
فولاد دميده ش��د و روند عمليات اجرايي س��رعت 
بيشتري گرفت. راه اندازي طرح هاي فولاد استاني 
يکي از مهمترين برنامه هاي پيش بيني ش��ده از 
سوي دولت يازدهم براي تکميل هرچه سريع تر 
زنجيره توليد فولاد در کش��ور است. ثمره اجراي 

برنامه هاي پيش بيني شده از سوي دولت يازدهم 
و تزريق منابع مالي از سوي سرمايه گذاران طي 
س��ه سال گذش��ته، راه اندازي اولين واحد احياي 
توليد آهن اسفنجي از طرح هاي هفت گانه )طرح 
فولاد س��پيد دش��ت چهارمحال و بختياري( در 
آب��ان ماه س��ال جاري ب��ود از طرف ديگر در حال 
حاضر بقيه طرح ها نيز با س��رعت قابل قبولي در 

حال اجرا هستند.
میزان پیشرفت طرح هاي فولاد استاني ���

طرح ه��اي هف��ت گانه فولادي ک��ه طبق اعلام 
مديرعامل ايميدرو بايد تا پايان س��ال جاري س��ه 
موردش افتتاح مي شد و تا سال آينده همه آنها به 
بهره برداري مي رسيد، يک موردش در ابان امسال 
افتتاح شد و سه طرح آن در مرز 90 درصد پاياني 
قرار دارند و س��ه طرح ديگر نيز به مرز 80 درصد 

پيشرفت فيزيکي رسيده است. در همين حال براي 
اتخاذ سياستي واحد و منطقي در زنجيره صنعت 
فولاد، طرح جامع فولاد ايران توسط شرکت ملي 
فولاد ايران در دوره زماني دولت يازدهم تدوين شد 
و اهداف زنجيره فولاد تا افق 1404 و رسيدن به 
ظرفيت توليد 55 ميليون تن فولاد خام مشخص 
ش��د و به عنوان راهنما و نقش��ه راه صنعت فولاد 
براي توس��عه متوازن زنجيره فولاد تعيين ش��د و 
در اين راس��تا ش��رکت ملي فولاد ايران در چهار 
سال گذشته اهدافي سالانه را در جهت استراتژي 
کلان صنعت فولاد مشخص کرده است. بر اين 
اس��اس، علاوه بر فولاد س��پيد دشت چهارمحال 
و بختياري که در آبان ماه امسال به افتتاح رسيد، 
فولاد شادگان 92.51 درصد، فولاد ميانه 92.10 
درصد، فولاد ني ريز 87.32 درصد، فولاد سبزوار 

82.88 درصد، قائنات 81.65 درصد و فولاد بافت 
78.9 درصد تا به امروز پيش��رفت داش��تند. پيش 
از اي��ن مهدي کرباس��يان، رئي��س هيات عامل 
ايمي��درو ب��ا بيان اينکه همه طرح هاي فولادي تا 
سال ديگر افتتاح مي شوند، پيش بيني کرده بود که 
همه طرح هاي فولادي در دس��ت احداث تا س��ال 
2017 افتتاح شوند. چنانکه سه طرح فولادي نيز 
تا آخر سال جاري به بهره برداري خواهد رسيد. وي 
همچني��ن عنوان کرده بود که طبق برنامه اي که 
55 ميليون تن فولاد را تا س��ال 2025 در دس��تور 
دارد، ايران بتواند با استفاده از سنگ آهن و منابع 
ان��رژي که براي رس��يدن ب��ه اين هدف در اختيار 
دارد اس��تفاده کند و براي سرمايه گذاران، بازاري 
400 ميليون نفري را با در نظر گرفتن کشورهاي 

همجوار فراهم کند.

می�زان ص�ادرات و مص�رف ف�ولاد در اف�ق  ���
۱۴۰۴

به لحاظ مصرف براساس پيش بيني ها و بر اساس 
متدهاي اقتصادس��نجي و وضعيت شاخص هاي 
کلان کش��ور و همچنين روند مصرف گذش��ته، 
پيش بيني شده مصرف فولاد خام در افق 1404 
براب��ر ب��ا 34 ميليون تن خواهد بود. در صورتي که 
ظرفيت توليد 55 ميليون تن تحقق يابد و مصرف 
34 ميليون تن باش��د، لازم اس��ت سياس��ت ها و 
زيرساخت هاي مناسب براي صادرات 20 ميليون 
تن فراهم شود. اهميت حمل ونقل ريلي در توسعه 
صنعت فولاد در طرح جامع براس��اس مطالعات 
انجام ش��ده ب��راي امکان حمل ونق��ل ريلي مواد 
اولي��ه و محص��ولات در صنعت فولاد کش��ور در 
اف��ق 1404 ب��ه 1500 کيلومتر خط جديد، 2100 
کيلومت��ر خ��ط دوم و 1800 کيلومتر تراک بندي 
نياز اس��ت. جدول هاي زير مس��احت، رتبه بندي 
پيش��رفت، مي��زان آب، ب��رق و گاز مصرف��ي و 
محص��ول نهايي هر يک از طرح هاي فولادي را 

به تفکيک نشان مي دهد.
سرنوشت ���7 طرح فولاد استاني

آنطور که کارشناس��ان مي گويند طرح هاي فولاد 
استاني در مکان هاي کم آب احداث شده درحالي 
ک��ه تولي��د فولادي ب��ه آب زيادي نياز دارد و بهتر 
است در مناطقي که نزديک به دريا هستند احداث 
ش��ود. برخ��ي نيز معتقدند اي��ن طرح ها در دولت 
قبل��ي تنه��ا با اهداف انتخاباتي ش��کل گرفت و از 
آغاز اقدامي اشتباه و غيراصولي بوده است. با اين 
حال آخرين گزارش ها نش��ان مي دهد که 7 طرح 
فولادي در شرايط کنوني روند مناسبي را در پيش 
گرفته و پيش بيني ها حاکي از اين است که در سال 
آينده بسياري از اين طرح ها به بهره برداري خواهند 
رس��يد. اجرايي شدن برجام و ارتباط با کشورهاي 
خارجي براي تامين تجهيزات اين طرح ها نيز نقش 
موثري در تسريع روند پيشروي اين پروژه ها دارد و 
با اجرايي شدن اين طرح ها کمک زيادي به تحقق 
اه��داف اف��ق 1404 يعني توليد 55ميليون تني و 

صادرات 14 ميليون تني فولاد خواهد شد.

با بهره برداری از هفت طرح فولادی رقم می خورد؛

صنعت فولاد در آستانه تحول بزرگ

خودروسازان به دنبال ارتقاي استاندارد باشندمذاکره با سيتروئن براي حضور در کاشانقطعه معيوب به خودروساز نمي دهيم
رئيس هيات مديره قطعه س��ازان گفت: 
ما قطعه سازان با خودروسازان شناسنامه 
و اسناد مهندسي داريم که قطعه کنترل 
ش��ده باش��د و در واقع قطعه از مس��ير 
قطعه س��از، معيوب به دست خودروساز 

نمي رسد. رضا رضايي افزود: البته خودروساز بايد در مونتاژ دقت 
داش��ته باش��د هرچند خودرو پس از توليد نيز چک مي ش��ود تا به 
دست مصرف کننده برسد و اگر قطعاتي که بسته مي شود کنترل 
شود، مشکلات قطعات معيوب هم شناسايي مي شود. وي گفت: 
متاس��فانه قطعه ما وارد بازار مي ش��ود س��پس قطعات بي کيفيت 
داخ��ل آن مي گذارن��د و ب��ه تعميرگاه ها مي دهند. رضايي گفت: 
کيفيت از پلت فرم ش��روع مي ش��ود که بايد با قطعات با تعريف 

کيفيت مشخص، خودرو ساخته شود.

مديرعام��ل منطق��ه وي��ژه اقتصادي 
کاش��ان گف��ت: مس��احت کل منطقه 
وي��ژه اقتصادي کاش��ان 1345 هکتار 
اس��ت ک��ه در ف��از اول 250 هکتار آن 
افتتاح ميشود. بهزاد کاظميان در مورد 

آخرين وضعيت مذاکرات صورت گرفته با سيتروئن براي حضور 
در اين منطقه گفت: با توجه به واگذاري س��ايپاي کاش��ان به 
س��يتروئن فرانس��ه، مذاکرات خوبي با اين شرکت انجام شده تا 
از مزاياي ويژه مناطق اقتصادي ويژه اس��تفاده کنند زيرا يک 
پهن��ه از اي��ن منطقه به توليدکنندگان قطعات خودرو اختصاص 
دارد. کاظميان در پايان خاطرنشان کرد: با توجه به کمبود آب 
در اين منطقه صنايعي ميتوانند در اين جا حضور داش��ته باش��ند 

که مصرف آب کمي داشته باشند.

عضو کميسيون صنايع و معادن مجلس 
ب��ا تاکي��د بر کيفيت به عن��وان يکي از 
مهمترين اولويت هاي مجلس در صنعت 
خودرو گفت: ش��رکت هاي خودروساز 
بايد به دنبال ارتقاء استانداردهاي کيفي 

و ايمني در توليد خودرو باش��ند. س��يدمهدي مقدس��ي ادامه داد: 
هرچند خودروس��ازان در جهت ارتقاي کيفيت و اس��تانداردهاي 
توليد گام هايي برداش��ته اند اما همچنان تنها خواس��ت مشتريان 
داخلي، کيفيت و افزايش ايمني و استاندارد توليدات شرکت هاست 
چنانچه به نظر مي رسد تاکنون رضايت کاملي در اين زمينه حاصل 
نش��ده اس��ت. وي تصريح کرد: در چنين شرايطي قطعا توجه به 
حداقل استانداردها مطلوب صنعت خودرو ايران نيست و بايد در 

اين حوزه و ارتقاء توليد و کيفيت تلاش شود.

نايب رئيس دوم کميسيون صنايع و معادن مجلس گفت: 
براي جدا کردن اقتصاد کشور از نفت بايد به صنايع معدني 
توجه کرد. فريدون احمدي در گفتگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان اظهار داشت: کشور در حوزه ظرفيت هاي صنايع 
معدن��ي جزو رتبه هاي اول در ميان کش��ورهاي جهان 
است، بخش عمده اي از جدول مندليف در ايران وجود 
دارد، اما در اين حوزه هنوز کار بسيار بوده و نتوانسته ايم 
به طور بهينه از اين نعمت هاي خدادادي در کشور استفاده 
کنيم. وي تاکيد کرد: در بيان اهميت صنايع معدني همين 
بس که به راحتي مي توانيم با استفاده از آن اقتصاد کشور را 
احياء کنيم، اما مشکلات بسياري براي تحقق اين هدف 
وجود دارد. احمدي تصريح کرد: يکي از مسائل صنعت 
معدن، اکتش��اف است که نيازمند سرمايه گذاري است، 
اما چون ريسک اين بخش بالاست بخش خصوصي به 
آن ورود نمي کند. اين نماينده مجلس گفت: البته قانون 
معادن نيز نيازمند اصلاحاتي است. جذب سرمايه گذار، به 

کار گرفتن دانش فني روز، فراهم ساختن زيرساخت ها، 
ارائه يارانه، حمايت دولت، تصويب قانون و دستورالعمل 
جدي و علاقمندسازي بخش خصوصي از راهکارهاي 
فعال کردن حوزه معدني کشور است. احمدي در پايان 
خاطرنش��ان کرد: براي جدا کردن اقتصاد کش��ور از نفت 
و ب��ه اج��را درآوردن اقتصاد مقاومت��ي بايد حوزه معدن 

احياء شود.

توجه به صنايع معدني براي جدا کردن کشور از نفت
دبير انجمن تخصصي صنايع همگن قطعه سازان خودرو 
کش��ور معتقد اس��ت از آنجا که در جريان ادغام بسياري 
از قطعه س��ازان متضرر مي شوند اين امر مستلزم حضور 
دستگاه ثالثي است تا با حکميت آن نتيجه يهتري حاصل 
ش��ده و به هيچ يک از طرفين نيز آس��يبي وارد نش��ود. 
آرش محبي نژاد در گفتگو با خبر خودرو اظهار داش��ت: 
در ش��رايطي که موضوع ادغام براس��اس منافع شخصي 
دنبال مي شود و از سويي زيرساخت و چارچوب مشخصي 
نيز براي اين جريان تعيين نش��ده، بعضا اين ادغام ها با 
شکست مواجه مي شود. وي تصريح کرد: در جريان ادغام 
قطعه س��ازان معمولا ش��رکت هاي بزرگ، شرکت هاي 
کوچک را خريداري مي کنند که طبعا شرکت هاي کوچک 
در اين شرايط متضرر مي شوند بنابراين بايد درخصوص 
چگونگي اين کار فکر ش��ود هرچند نفس عمل حرکت 
درستي است اما قطعا در خصوص نحوه اجرا و چگونگي 
آن بايد سياست گذاري شود. وي تاکيد کرد: چنانچه در اين 

راستا توسط وزارت صنعت و يا سازمان گسترش ستادي 
تش��کيل ش��ود و با حکميت ش��خص ثالثي اين ادغام ها 
صورت گيرد مطمئنا نتيجه بهتري حاصل شده و هيچ يک 
از طرفين نيز متضرر نخواهند شد. محبي نژاد همچنين 
در ادامه خاطرنشان کرد: قطعا ادغام واحدهاي کوچک 
قطعه س��ازي ضمن کاهش سورس هاي قطعه سازي در 

کاهش قيمت و افزايش کيفيت موثر خواهد بود.

هرگونه ادغام قطعه سازان محکوم به شکست است

رشد5درصديتجارتخارجيدرکشور
رئيس مجمع واردات با اشاره به اينکه تجارت خارجي کشور از 
نظر ارزش��ي، نس��بت به س��ال گذشته 5 درصد رشد داشته است، 
گفت: مهمترين معضل در عرصه تجارت خارجي اين است که 
دولت ها صداي بخش خصوصي را نمي ش��وند. عليرضا مناقبي 
در گفتگو با مهر با اش��اره به تغيير فضاي تجارت خارجي کش��ور 
در سال آينده، اظهار داشت: دولت بايد پيش از پايان سال، برنامه 
تج��ارت خارج��ي را تبيي��ن کند تا بخش خصوصي بتواند در اين 
خص��وص دورخي��ز لازم را تدارک ببيند. وي ادامه داد: در س��ال 
آين��ده ب��ا توجه به تغيير برخي رويکردهاي دولت آمريکا، ممکن 
است شاهد تغييرات زيادي در عرصه تجارت خارجي باشيم و به 
همين جهت بايد در اين خصوص برنامه ريزي منسجمي، پيش 
از پايان س��ال انجام ش��ود. رئيس مجمع واردات تصريح کرد: در 
10 ماه گذش��ته، رقم تجارت خارجي کش��ور از لحاظ ارزش��ي به 

بيش از 70 ميليارد دلار رسيده که نسبت به سال گذشته، حدود 
5 درصد رش��د داش��ته و اين موضوع نش��ان دهنده آن اس��ت که 
اين ظرفيت براي سال آينده نيز وجود دارد که تجارت خارجي، 
بزرگت��ر از اين رقم ش��ود. ب��ه گفته مناقبي، تجارت خارجي يک 
فراين��د پيچي��ده و مبتن��ي بر تجربه و دانش اس��ت و موفقيت در 
آن، وابستگي تام به فرصت شناسي و انعاف پذيري دارد و تجربه 
تاريخي نش��ان داده که اين مقولات، به عنوان پيش فرض هاي 
اوليه ايجاد ارزش افزوده در تجارت خارجي، بيش از آنکه در نزد 
ش��رکت هاي دولتي و ش��به دولتي شکل گرفته باشد، در بخش 
خصوصي فراهم اس��ت. وي با اش��اره به ضرورت حمايت دولت 
از بخ��ش خصوص��ي اضاف��ه کرد: مهمتري��ن معضل در عرصه 
تجارت خارجي اين است که دولت ها، صداي بخش خصوصي 
و تش��کل هاي تخصص��ي و صنف��ي را چندان م��ورد توجه قرار 

نمي دهند و متاسفانه به بلوغ بخش خصوصي، آنچنان که شايسته 
اس��ت، اعتماد ندارند. به گفته مناقبي، صدور بخش��نامه معاون 
اول رئيس جمهور درخصوص ضرورت اخذ نظرات تشکل هاي 
اقتصادي، پيش از ابلاغ بخشنامه ها، يک گام رو به جلو براي به 
رسميت شناخته شدن آراء و نظرات تشکل ها در بدنه دولت است؛ 
ولي مقوله اساسي اين است که صدور اين بخشنامه نبايد در پيچ 
و خم هاي اداري، به حاش��يه رانده ش��ود. مناقبي ادامه داد: توقع 
فعالان اقتصادي بخش خصوصي اين است که دولت، با لحاظ 
سياست هاي حمايتي از بخش خصوصي، از صدور بخشنامه هاي 
غافلگيرکننده و بدون دريافت آراء تشکل هاي تخصص مربوطه 
پرهي��ز کن��د و ريل گذاري براي کاهش تصدي گري هاي خود را 
جدي بگيرد. وي اضافه کرد: مباحثي مانند تعرفه واردات، نرخ ارز، 
نرخ سود بانکي، اختصاص ارز مبادلاتي به برخي کالاها، تعريف 

چراغ خاموش موانع غيرتعرفه اي در س��ازمان هاي صادرکننده 
مجوز واردات، موازي کاري برخي س��ازمان ها با يکديگر، تعيين 
س��قف واردات و ده ه��ا موض��وع ديگر، از جمله مقولاتي اس��ت 
که تش��کل هاي اقتصادي مي توانند به عنوان بازوي مش��ورتي 
دولتم��ردان، در آنه��ا ورود کرده و نظرات کارشناس��ي خود را در 

اختيار سياستگذاران اقتصادي قرار دهند.

توقفتوليدتندر90تا4سالآينده

مذاکره براي توليد رنو کوئيد بين فرانسوي ها و سازمان گسترش 
در حالي ادامه دارد که قرار است اين خودرو در رنج قيمتي 25 
تا 35 ميليون توماني عرضه ش��ود و در عين حال ش��اهد توقف 

توليد تندر 90 نيز تا 4 سال آينده باشيم.
 ب��ه گ��زارش فارس، اي��ن روزها با برگزاري همايش بين المللي 

صنعت خودرو ايران، مذاکره شرکت هاي ايراني با خودروسازان 
و قطعه س��ازان خارجي داغ تر از قبل ش��ده و يکي از محورهاي 
 م��ورد مذاک��ره ني��ز تولي��د محص��ولات جدي��د رن��و در ايران

 است.
بر همين اس��اس بحث ها براي توليد رنو کوئيد به عنوان يک 
خودرو ارزان قيمت بين سازمان گسترش و شرکت رنو فرانسه 

در حال پيگيري است.
 اين خودرو جديد قرار است در رنج قيمتي 25 تا 35 ميليون تومان 
در ايران عرضه شود که البته براي اين رنج قيمتي، حداقل هاي 
اس��تانداردي از نظر تجهيزات نصب ش��ده روي خودرو مدنظر 
است، به طوريکه ممکن است با نصب آپشن هاي بيشتر مانند 
گيربک��س اتوماتي��ک، قيمت اين خ��ودرو بالاتر از رنج قيمتي 

تعيين شده باشد.
 برنامه ريزي انجام شده براي توليد کوئيد طوري است که رنو 
کوئيد طي يک تا يک و نيم سال آينده به توليد برسد به طوريکه 
گفته مي ش��ود اين محصول اواخر س��ال 2018 ميلادي به بازار 
عرضه خواهد ش��د. قرار اس��ت رنو کوئيد در س��ايت بنُ رو توليد 
ش��ود و ظرفيت توليد اين خودرو 150 هزار دس��تگاه پيش بيني 

شده است.
موضوعي که در کنار توليد رنو کوئيد مطرح است، کاهش توليد 
تندر 90 با اتاق فعلي اس��ت که گفته مي ش��ود ساندرو و سيمبل 
کم کم جايگزين تندر 90 با اتاق فعلي خواهد شد. بدين ترتيب 
توليد محصول بر روي پلت فرم تندر 90 ادامه خواهد داش��ت و 
اين پلت فرم از رده خارج نمي شود. بر همين مبنا توليد تندر 90 

ب��ا ات��اق فعلي در مدل هاي تندر 90 معمولي، پارس تندر و تندر 
اتوماتيک تا 4 سال آينده متوقف مي شود. هرچند برنامه ريزي 
ش��رکت هاي خودروس��از به س��مت افزايش توليد محصولات 
جديدتر بر روي پلت فرم تندر 90 تمرکز دارد اما رفتار بازار نيز 
در اين زمينه مؤثر خواهد بود، زيرا مش��تريان کم کم به س��مت 
خريد محصولات جديدتر تمايل پيدا مي کنند و همين موضوع 
باعث کاهش تيراژ توليد تندر 90 خواهد ش��د. همچنين بحثي 
ک��ه در م��ورد تأثير توليد رن��و کوئيد بر محصولاتي مانند پرايد، 
تيبا و همچنين برخي محصولات به ايران خودرو مطرح است، 
اين است که سايپا و ايران خودرو بايد کم کم محصولات جديد 
خ��ود را جايگزي��ن خودروهاي قديمي کنن��د تا امکان رقابت با 

کوئيد را داشته باشند.


